
   فرزين ماندگار
تئاتر در ايران طي سال هاي اخير بيش 
از همه به س�مت تجاري سازي يا آنچه 
از آن به عن�وان خصوصي س�ازي ياد 
مي ش�ود گرايش پيدا كرده است. در 
اين وضعيت طبيعي است كه سروكله 
سلبريتي ها و به اصطلاح اينفلوئنسرها 
هم بيشتر در عرصه تئاتر پيدا مي شود. 
برخي معتقدند اين وضعيت اگرچه به 
گردش مالي تئاتر كمك مي كند اما به 
لحاظ محتوايي ب�ه اين هنر ضربه وارد 
مي كند اما عده اي هم نظر مخالف دارند 
و معتقدند تجاري شدن تئاتر محتواي 
اين هنر را نيز دستخوش تغيير و ارتقا 
مي كند. جشنواره ها نيز در اين شرايط 
در حال افول هستند چون درخشيدن 
در اين رويدادها ديگر جذابيت سابق 
را ن�دارد. گ�زارش پيش رو گش�ت و 
گذاري اس�ت در هنر تئاتر اين روزها. 
روز گذشته نشست خبري بخش پوستر 
و هويت بصري جشنواره تئاتر فجر برگزار 
ش��د كه در آن به برخي مشكلات تئاتر و 
جشنواره فجر اشاره شده است. دبير بخش 
عكس و پوستر سي و ششمين جشنواره 
بين المللي تئاتر فج��ر عنوان مي كند كه 
با بودجه اي بس��يار ناچيز اي��ن بخش را 
برگزار كرده ولي برگزاركنندگان جشنواره 

تعهدات خود را عملي نكردند. 
   اعتبار جشنواره فجر در خطر

امير اس��مي دبير بخش عكس و پوس��تر 
س��ي و شش��مين جش��نواره بين المللي 
تئاتر فجر كه اسفند سال ۹۶ و به صورت 
جداگانه از جشنواره اصلي تئاتر فجر برگزار 
شد درباره تعهدات باقيمانده در اين بخش 
به ويژه پرداخت مبالغ جوايز در نظر گرفته 
شده براي برگزيدگان پوستر و عكس تئاتر 
فجر ۳۶ به مهر گفت: با تغيير مديريت ها 
شاهد فقدان سياست هاي ثابت هستيم كه 
اين امر باعث مي شود هم اعتبار جشنواره 
بين المللي تئاتر فجر، هم اعتبار بخش هاي 
مختلف، هم اعتبار كساني كه مسئوليتي در 
جشنواره مي پذيرند و هم شركت كنندگان 

در بخش هاي مختلف زير سؤال برود. 
به گفت��ه وي دوس��تاني ك��ه در بخش 
پوستر و عكس سي و ششمين جشنواره 
بين المللي تئاتر فجر جايزه گرفتند يا بايد 
بابت عكس ها حق تألي��ف بگيرند، با من 
تماس مي گيرن��د و مي گويند كه جايزه 
و حق تأليف ها پرداخت نشده است. من 
با آقاي ش��هرام كرمي مديركل هنرهاي 
نمايش��ي هم تماس گرفتم و به ايش��ان 
گفتم كه مسئولان پرداخت جوايز و انجام 
تعهدات، برگزاركنندگان جشنواره تئاتر 
فجر هستند نه من به عنوان مسئول اين 
بخش. م��ن به عنوان مس��ئول برگزاري 
بخش پوس��تر و عكس بايد اين بخش را 
برگزار مي ك��ردم. از ۹ ماه پيش كه براي 
برگزاري اين بخش با من صحبت ش��د 
تاكنون تنها بخش ناچيزي از بودجه اين 
بخش را ب��ه من پرداخ��ت كرده اند كه با 
همان بودجه ناچيز بخش پوستر و عكس 

را برگزار كرديم. 
  تئاتري ها را به جان هم انداخته اند

ام��ا از س��ويي ديگ��ر در نشس��ت نقد و 
بررس��ي وضعيت حمايت از نمايش هاي 
ايراني شهاب الدين حس��ين پور و آرش 
فلاحت پيشه كارگردان و بازيگر نمايش 
»سرآش��پز پيش��نهاد مي كند« كه اين 
روزها در حال اجرا اس��ت، ب��ه اين نكته 
اشاره كرده اند كه دولت، تئاتر را به حال 
خود رها ك��رده و به آن بي توجه اس��ت.  
مهر در اين باره مي نويسد: طي چند سال 
اخير روند توليد و اج��راي تئاتر در ايران 
نسبت به دهه هاي گذش��ته تغيير كرده 
و حتي متولي دولتي تئاتر، گروه ها را به 
س��مت فروش هرچه بيشتر گيشه سوق 
داده است. اين امر با شكل گيري و اجراي 
تئاترِ به ظاهر خصوصي انجام شده است؛ 

روندي كه به خيال متول��ي دولتي تئاتر 
تأثير مثبتي بر رش��د و گس��ترش تئاتر 
داش��ته اس��ت.  در اين روند سالن هاي 
خصوص��ي تئات��ر ش��كل گرفته اند كه 
هزينه هاي خود را از طريق فروش گيشه 
و همچنين مبالغ اجاره تعيين شده براي 
گروه ها تأمين مي كنند. اين امر گروه هاي 
تئاتري را با مش��كلات متعددي مواجه 
كرده اس��ت.  در حال حاض��ر گروه هايي 
كه مي توانند به واسطه حضور چهره هاي 
بازيگري فروش بالايي داش��ته باشند در 
چرخه توليد و اجراي تئاتر باقي مي مانند 
و گروه هايي كه به فروش بالا دست پيدا 
نمي كنند به نوعي محكوم به شكس��ت 
و چش��م انتظار گرفتن نوبت اجرايي در 
س��الن هاي دولتي مي مانند.  اين روزها 
نمايش »سرآشپز پيشنهاد مي كند« به 
كارگرداني ش��هاب الدين حسين پور و با 
حضور شهرام قائدي، رامين ناصرنصير، 
مهدي فريض��ه و آرش فلاحت پيش��ه و 
تهيه كنندگي ايرج رحماني در تالار ايوان 
شمس در حال اجرا است؛ نمايشي كه به 
شيوه تئاتر ايراني اجرا می شود و برگرفته 

از داستان هاي شاهنامه فردوسي است. 
شهاب الدين حسين پور كارگردان نمايش 
»سرآشپز پيشنهاد مي كند« در اين باره 
مي گويد: از ب بس��م الله م��ا دچار ضعف 
هستيم، نه يك قانون مناسب براي حل 
مشكلات داريم و نه شاهد توجه دولتي به 
تئاتر هستيم. هر هنرمندي گليم خود را 
از آب بيرون مي كشد. ديگر نمي بينيم كه 
جامعه تئاتري دست به دست هم بدهند 
و متحد با هم كاري براي برون رفت از اين 
شرايط داشته باشند. در دوران دانشجويي 
و در كلاس هاي استاد سمندريان درگير 
چيزهايي كه الان هس��ت نمي ش��ديم، 
در آن زمان براي انتخاب نمايش��نامه به 
اين فكر مي كردي��م كه دغدغه مان براي 
اجراي يك اثر نمايش��ي چيس��ت. الان 
اينگونه نيست و در ابتدا سالن را انتخاب 
و بر اساس ابعاد س��الن اثرمان را انتخاب 
مي كني��م و اينگونه تئاتر فس��ت فودي 
ش��كل مي گيرد.  به گفته اين كارگردان 
نكته جالب اين است كه كمك هزينه هاي 
سي و ششمين جشنواره بين المللي تئاتر 
فجر نيامد و بعد از پايان جشنواره رقمي 
ريخته شد كه با رقم اعلام شده از سوي 

مسئول بخش ما، فاصله داشت. نكته قابل 
تأمل اين اس��ت كه ميزان كمك هزينه 
بدون ديدن كار و به صورت تلفني تعيين 
شد. متأس��فانه از كارهاي توليدي تئاتر 
حمايت نمي شود، بازتوليد كه جاي خود 
دارد. بدون اينكه به شرايط و هزينه هاي 
توليد يك اثر توجه ش��ود، برآورد گروه 
در انجم��ن هنرهاي نمايش��ي پذيرفته 
نمي شود و رقم پاييني در نظر مي گيرند 
كه همين رقم با تأخير چندماهه و حتي 

يك ساله پرداخت مي شود. 
   مشكل تئاتر خصوصي

 از سويي ديگر يك مدرس و كارگردان تئاتر 
درباره آنچه به عنوان تئاتر خصوصي از آن ياد 
مي شود به فارس مي گويد: »سال ها پيش 
زمزمه هاي آغازين تئاتر خصوصي پيچيد، 
ع��ده اي ذوق زده ش��دند و موفقيت هاي 
حباب وار تئاتر خصوصي، هوش از سر آنها 
برد و به نصايحي كه با گفتمان مسلط زمانه 

همخواني نداشت، گوش نسپردند.« 
ميلاد اكبرنژاد كارگردان، كه سال گذشته 
با نمايش »فاوست ++« در جشنواره تئاتر 
فجر حضور پيدا ك��رد و اي��ن روزها نيز 
مشغول ويرايش نمايشنامه »آنتي گون« 
اس��ت تا آن را به صحنه برس��اند درباره 
وضعي��ت تئاتر امروز، تئات��ر خصوصي و 
حض��ور چهره ها ب��ر صحنه ه��اي تئاتر 
نقدهاي��ي دارد و عن��وان مي كن��د: من 
مدت هاست كه بر ويرايشي از »آنتي گون« 
كار مي كنم اما اينكه ب��ه لحاظ اجرايي و 
سالن كي به نتيجه برسد، مشخص نيست. 
صحبت هايي با برخي سالن ها داشتم كه 
چون تلاشم اين است كه در تماشاخانه 
دولتي به صحنه برود، هنوز دس��ت نگه 
داشته ام تا شرايط مناسب شود.  اكبرنژاد 
با اشاره به اينكه سازوكارهاي سالن هاي 
خصوصي را نمي پس��ندد، گفت: البته به 
استثناي يكي، دو س��الن، سايرين همه 
كارش��ان نه منصفانه و نه عادلانه است و 
ترجيح مي دهم كه تئاتر كار نكنم تا اينكه 
تن به اين مناسبت بدهم، بنابراين نه به 
اين سازوكارها اعتقادي دارم و نه حتي بلد 

هستم كه در اين شرايط كار كنم. 
اكبرنژاد ب��ا اش��اره به ض��رورت حضور 
چهره هاي تازه و افراد مش��تاقي كه اين 
روزها راه به جاي��ي در اين عرصه ندارند، 
گف��ت: س��ازوكار زش��ت و اركان تئاتر 
حرفه اي ما اين روزها باعث شده كه عده اي 
از اين افراد پش��ت درها بمانن��د. امروزه 
اگر يك بازيگر ش��اخص در يك نمايشي 
وجود نداشته باش��د، هيچ تهيه كننده و 
تماشاگري س��راغ آن كار نمي رود البته 
در اين عرصه استثنا هم وجود دارد كه به 
فروش كارهايي رسيده اند اما به هرحال 
جرياني كه وجود دارد متأسفانه اينطور 
است.  وي در پاس��خ به اين سؤال كه آيا 
نسبت به آينده تئاتر ايران اميدوار است، 

 گفت: مدام تلاش مي كنم كه بگويم آينده 
احتمالات مثبت بيش��تري دارد. خيلي 
دلم مي خواهد به آينده اميدوار باشم اما 
براي اميدواري بايد مؤلفه هايي هم داشته 
باشيم. اگر اين نش��انه ها نباشد احتمالاً 
به س��مت نيكي و خي��ر نخواهيم رفت. 
نشانه هاي موجود روشن و شفاف نيست 
اما در اي��ران خلاف عادت ه��م زياد رخ 
داده است؛ اتفاقاتي كه اساساً پيش بيني 
نمي شود و جهان موجود در اين حوزه را 

زير و زبر مي كند. 
وي با نقد ش��رايط تئاتر خصوصي امروز 
گفت: س��ال ها پيش وقت��ي زمزمه هاي 
آغازين تئاتر خصوصي پيچيد، عده اي از 
دوستان ذوق زده شدند و بحث مي كردند. 
من مي گفتم اين س��ازوكارها آن چيزي 
كه ش��ما در تصورتان اس��ت، نتيجه اش 
نمي ش��ود. ب��ه هرح��ال موفقيت هاي 
حباب وار تئاتر هوش از سر عده اي ربوده 
و گوش ش��نوايي به نصايحي ك��ه بعضاً 
خيلي با گفتمان مسلط زمانه همخواني 
ندارد، نمي س��پردند.  اكبرن��ژاد در ادامه 
يادآور شد: البته همه دوستان به اين نتايج 
رسيده اند اما س��عي مي كنند كه بگويند 
تئاتر خصوصي مشكلي ندارد. اين نگاهي 
كه حاكم شده مشكل دارد! واقعيت اين 
اس��ت كه تئاتر خصوصي به لحاظ ذاتي 
)نظ��ري و تئوريك( مش��كل دارد و من 
حاضرم در اين زمينه بحث و مناظره كنم. 
اين نگاه فشل و نادرس��ت و غير عالمانه 
است كه تئاتر را تبديل به بنگاه معاملات 

مسكن كرده است. 
اين كارگردان با بيان اينكه ۹۹ درصد افراد 
در عرصه تئاتر تلاش دارند خود را به يك 
درصد موفق در اين زمينه برسانند، توضيح 
داد: البته من منظورم اين نيست كه يك 
درصد زالوصفت هس��تند. اي��ن نگاه ها 
را ندارم. ف��ارغ از اين قضاي��ا يك درصد 
زحمتكش هس��تند و ت��لاش مي كنند. 
خيلي معادلات و مناس��بات اقتصادي و 
فهم دقيق از وضعيت ها مشخص است و 
خيلي خوب كار مي كنند، من اعتراضي به 
آنها ندارم كه چون ما پاي سفره نيستيم، 

ديگران هم نباشند!
به گزارش »جوان« آنچه در اين ش��رايط 
تئاتر كشور مشهود اس��ت اين است كه 
تئاتر به س��رعت طي س��ال هاي اخير به 
سمت تجاري سازي و گردش مالي بيشتر 
سوق پيدا كرده اس��ت. در اين وضعيت 
محت��واي تئاتره��ا نيز دچ��ار تغييراتي 
خواهند ش��د. تغييراتي كه اگر به سمت 
تقويت اخ��لاق و معنوي��ت گرايش پيدا 
كند امري خجس��ته قلمداد مي شود. به 
نظر مي رسد دوران فرم گرايي در تئاتر در 
اين وضعيت سير نزولي پيدا كرده و ديگر 
كمتر شاهد نمايش هايي خواهيم بود كه 

فرم را بر محتوا غلبه مي دهند.
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تجاريسازيتئاتروافولجشنوارهها
نگاهي به وضعيت اين روزهاي تئاتر كشور

   زهره زماني
»موج جوون�ي« كه پي�ش از اي�ن با هدف 
شعار سال پيگيري مطالبات مردم و معرفي 
پتانس�يل هاي گردش�گري به بيش از 100 
شهر و روستا سفر كرده و به صورت استيج 
در ميان مردم اجرا شده است، به مناسبت 
م�اه مب�ارك رمضان و ب�ا ش�عار »بهترين 
نيس�تيم اما متفاوتيم« هر ش�ب در قالب 
جنگ از ب�رج ميلاد تهران ب�ا حضور بيش 
از 2 ه�زار بيننده حضوري اجرا مي ش�ود. 
»موج جووني« با اجراي حس��ن اسماعيل پور 
و بازيگري پيمان قريب پن��اه و امير زنده دلان، 
اجراي زنده ترانه توس��ط نيم��ا عزت پور و به 
نويس��ندگي خانم ملال��و و هماهنگ��ي امير 
رضازاده و به تهيه كنندگ��ي عباس پيري هر 
شب س��اعت ۲۱ تا ۲۲ از برج ميلاد روي آنتن 
راديو جوان پخش مي شود.  نقاش مدير گروه 
دانش و چند رس��انه اي شبكه جوان مي گويد: 
چند شب گذشته همزمان با ميلاد امام حسن 
مجتبي)ع( براي اولين بار، مراسم عقدكناني در 
برج ميلاد در بين مخاطبان به صورت زنده از 
آنتن پخش شد. از بين متقاضيان عروس و داماد 
براي حضور در اين مراسم، عروس و دامادي كه 
متفاوت تر بودند از استان البرز انتخاب شدند. با 
توجه به اينكه داماد پاهايش فلج بود اما عروس 
سالم، حاضر ش��ده بود با ۱۴ سكه بهار آزادي 
عقد جاري ش��ود. حجت الاسلام والمسلمين 
حاج آقا محبي مراسم عقد آنها را با حضور مدير 

برج ميلاد و مردم جاري كرد. 
   برگرداندن نيت هاي حسنه به جامعه

عباس پيري)تهيه كننده( هدف از تهيه و توليد 
اين برنامه را ايجاد لحظاتي مفرح و شاد براي 
حضار و مخاطباني كه روزه دار بودند دانسته و 
مي گويد: بعد از افطار لحظاتي در قالب جشن 
رمض��ان تقديم مي ش��ود.  او ادام��ه مي دهد: 
موضوع مهم »م��وج جووني« به ني��ت افراد 
اشاره مي كند چراكه افرادي هستند كه دلشان 
مي خواهد كار خوب يا نيكويي انجام بدهند اما 
توان آن را ندارند؛ در واقع برگرداندن نيت هاي 
حسنه به جامعه. در هر برنامه از سه نفر دعوت 
مي ش��ود تا در مورد موضوع به سه نوع سؤال 
نيت انجام كار، كاري را كه انجام داده است و 
كسي كه قصد دارد تا پايان ماه مبارك اين كار 
حسنه را انجام دهد جواب بدهند.  مشاركت با 
مخاطبان به ص��ورت زنده، معرفي هنرمندان 
كشور، »بحر طويل خواني« پيمان قريب پناه 
)در قالب موض��وع برنامه ب��ا نوازنده تمبك(، 
»خدمتي« امير زنده دلان كه در برنامه حضور 
پيدا كرده و در قالب طنز جمله اي را مي گويد و 
از صحنه خارج مي شود، »سر برج« كه پيمان 
قريب پناه نام ايده هاي تخيلي را در خصوص 
موضوع برنامه اي كه مطرح مي شود، مي دهد و 
اجراي مسابقه از بخش هاي اين برنامه است. 

   اجراي آموخته هاي ديني در فضايي شاد 
معصوم��ه ملالو نويس��نده »م��وج جووني« 
مي گويد: چون موض��وع اصلي برنامه »نيت« 
است، س��عي مي كنيم با انتخاب موضوعاتي 
س��ه تا س��ؤال را از مخاطب خود بپرسيم. به 
طور مث��ال اگر موضوع برنامه مهماني باش��د 
بپرس��يم كه چه كس��اني مهماني مي دهند؟ 
چه كساني توان مهماني دادن دارند ولي اهل 
مهماني دادن نيس��تند؟ چه كس��اني دوست 
دارند در اين ماه مهمان��ي بدهند ولي توانش 
را ندارند. همچنين در قالب نوش��ته هايي كه 
براي بازيگ��ران و مجري برنامه مي نويس��م، 
سعي مي كنم روي موضوع »نيت« تكيه كنم 
تا اينكه مردم بيشتر روي نيات خود فكر كنند. 
حديث شريفي از پيامبر اكرم)ص( داريم كه 
مي فرمايند: »الاعمال بالنيات« نيت هر كسي 
مهم اس��ت.  او تصريح مي كن��د: چون فضاي 

برنامه شاد است، آموخته هاي ديني خود را در 
اين فضا اجرا مي كنيم كه گاهي ممكن است، 
كتاب هاي روانشناسي و رفتارشناسي بخوانم 
تا بتوانم به روز مطالب را نوشته و در اختيار تيم 
اجرا قرار دهم، ولي محورهاي اصلي كار مبتني 

بر احاديث و روايات است. 
   انتقال انرژي به مردم

حس��ن اس��ماعيل پور گوينده »موج جووني« 
مي گويد: وقتي پشت ميكروفون قرار مي گيرم به 
اين موضوع فكر مي كنم كه ۱۶ ساعت روزه داري 
تمام شده و مردم نه تنها انرژي مي خواهند بلكه 
دنبال يك حس خوب، بانش��اط و س��رزندگي 
هستند و من بايستي اين حس ها را به شنونده و 
بيننده خود انتقال دهم.  او با اشاره به موضوعاتي 
كه در برنامه انتخاب مي شود، مي گويد: در اين 
ساعت از شبانه روز موضوعاتي را انتخاب كرده 
و در م��ورد آن صحبت مي كنم ك��ه به حس و 
حال ماه رمضان و »مهماني خ��دا« نيز ارتباط 
داشته باشد. بحث اخلاق مداري و رعايت سبك 
زندگي ايراني- اس��لامي مي توان��د از مواردي 
باش��د كه در مورد آن صحبت كنيم.  او با بيان 
اينكه هر شب با توجه به موضوع برنامه قراري 
با مخاطب��ان مي گذارد و در م��ورد آن صحبت 
مي كن��د، مي گويد: در م��ورد موضوعاتي مثل 
رازداري، قضاوت كردن، بخشيدن و عذرخواهي 
كردن صحبت مي كنيم. حتي چند شب گذشته 
در مورد ازدواج هم صحبت كرديم. البته رسم 
است كه در تلويزيون مراس��م عقد زوج جواني 
به تصوير كشيده ش��ود ولي در راديو، آن هم به 
صورت استيج خيلي سخت است.  اسماعيل پور با 
اشاره به لحن و بيان خود در اجراي برنامه »موج 
جووني« كه به صورت اس��تيج برگزار مي شود 
مي گويد: مي دانم كه قرار است، استيج اجرا كنم، 
چشم تو چش��م و نفس با نفس مخاطبم باشم 
بنابراين با علم و آگاهي از اين موارد به س��مت 
اجرا مي روم. البته اينجا شنونده هايم من را هم 
مي بينند بنابراين فقط از صرف صدايم نمي توانم 
استفاده كنم بلكه زبان بدن هم بايستي به كمكم 
بيايد و برنامه اي شس��ته رفته تقديم مخاطبم 
بكنم. چون اجراي چنين برنامه اي مجري ساده 

و اتوكشيده و متن خوان نمي خواهد. 
در اين نوع از اجرا نمي تواني به كاغذت نگاه كني 
بلكه بايستي سرت را بالا بگيري و به مخاطبت 
نگاه كني. مجري اينجا ش��ومني است كه در 
بخش مسابقه، گفت وگو، حتي خواندن ترانه 
همه جوره كنار تك تك عوامل برنامه اس��ت. 
اجراي مسابقه زنده در استيج كار خيلي سختي 
اس��ت براي اينكه هر ثانيه اش ممكن اس��ت 
كلمات عوض شود و تو نمي داني كه مخاطبت 
با چه فكر و منطقي در برنامه ش��ركت كرده و 
شما در كنار تهيه كننده، كنترل كننده همه آن 
اتفاقاتي هستي كه رخ مي دهد.  اسماعيل پور با 
اشاره به اينكه اجراي مناسبت هاي مختلفي را 
در برنامه هاي متفاوتي همچون روز درختكاري، 
نمايشگاه كتاب و... تجربه كرده، ادامه مي دهد: 
اجراي موج جووني صفر تا صدش استيج است. 
يك ساعت آنتن در اختيارمان است كه بايستي 

مخاطبت را نگه داري. 
او خاطرنشان مي كند: زماني كه موج جووني 
در شهرستان ها اجرا مي ش��ده ركورد 7 هزار 
نفري در رشت و ۶ هزار نفري در اصفهان را از 
آن خود كرده اس��ت. همچنين در شب ميلاد 
امام حسن مجتبي)ع( ۳ هزار نفر آدم در برج 
ميلاد براي ش��نيدن برنامه راديويي گرد هم 
آمده بودند. به طوري كه مدير برج ميلاد دكتر 
درويش پور گفتند تا حالا نديده ام يك برنامه 

راديويي اينهمه مخاطب داشته باشد. 
گوينده »موج جووني« با اشاره به مخاطبان اين 
برنامه مي گويد: مخاطب هاي ما فقط از تهران 

نيستند بلكه از شهرهاي مختلف هستند.

كارگ�ردان س�ريال »ش�هرزاد« در ح�ال 
تدارك ب�راي توليد س�ريال جديد خود بر 
اساس رمان پرطرفدار »بامداد خمار« است. 
حسن فتحي كارگردان سريال »شهرزاد« بعد از 
توليد اولين سريال خود در شبكه نمايش خانگي 

اين روزها مشغول تدارك براي ساخت سريالي 
ديگر به تهيه كنندگي محمد امامي است.  بنا بر 
اين گزارش، قصه اين مجموعه بر اس��اس رمان 
معروف »بامداد خمار« است و اين روزها فتحي با 
فتانه حاج سيدجوادي نويسنده اين كتاب جلسات 
متعددي داشته و در حال مذاكره براي ساخت اين 
اثر است.  »بامداد خمار« براي اولين بار در سال 7۴ 
منتشر شد و داستان دختر جواني به نام محبوبه 
است كه در خانواده اي ثروتمند در دوران تهران 
قديم زندگي مي كند. او در سال هاي اوج جواني 
دلباخته پس��ري از طبقه پايين مي شود كه اين 

عشق فرجام سوزناكي را براي او رقم مي زند... 

 ايجاد لحظات مفرح و شاد 
براي مهمان هاي خدا در »موج جووني«

يك شب مهمان راديو جوان

كارگردان »شهرزاد« سراغ عاشقانه اي ديگر مي رود
رمان »بامداد خمار« سريال مي شود

تولیدنمايشراديويي»ازنوعكاذب«
راديوي�ي  س�ريال جدي�د 
»از ن�وع كاذب«  از ام�روز 
ب�ه رادي�و نماي�ش مي آي�د.

نمايش راديويي »از نوع كاذب« 
به كارگرداني مهدي نميني مقدم 
و نويس��ندگي داريوش روحي 
اس��ت. در خلاصه داستان اين 
س��ريال آمده اس��ت: مس��ئول 

كارگزيني يك كارخانه توليدي براي جذب شش نيرويي كه كارخانه به آن نيازمند 
است دست به اقدامي جديد مي زند كه در اين سريال خواهيد شنيد.  

در اين نمايش راديويي مهرداد مهماندوست، رامين پورايمان، مهدي گياهي، سعيده 
فرضي، بهرام سروري نژاد و تعداد ديگري از هنرمندان اداره كل هنرهاي نمايشي راديو 
به ايفاي نقش پرداخته اند.  اين نمايش به تهيه كنندگي: اشرف السادات اشرف نژاد، 
صدابرداري: حيدر صفدري و افكتوري: محمدرضا قبادي فر از روز سه شنبه، ساعت 

7:۱5 در راديو نمايش شنيده مي شود.

برنامه»حرفهايشو«بهزوديازشبكهآموزشسیما
برنام�ه »حرف�ه اي ش�و« در 
راس�تاي برنام�ه »پنجه هاي 
كارآم�د« در ش�بكه آموزش 
ك�ه  ش�ده  تولي�د  س�يما 
ب�ه زودي روي آنت�ن مي رود.  
برنامه »حرفه اي ش��و« در قالب 
مسابقه و با مش��اركت سازمان 
فني حرفه اي كش��ور به منظور 
هدايت تحصيلي و تقويت روحيه كارآفريني دانش آموزان، در شبكه آموزش سيما 
توليد شده است.  با توجه به فرمايشات مقام معظم رهبري در خصوص كارآفريني و 
نياز امروز آموزشي و هدايت تحصيلي دانش آموزان و والدين بر اساس نياز كشور و سند 
تحول بنيادين آموزش و پرورش، اين برنامه به هدايت تحصيلي و معرفي رشته هاي 
هنرس��تان براي مخاطب عام و محصلين و افزايش آگاهي عمومي جامعه نسبت به 
مشاغل و رش��ته هاي تحصيلي مي پردازد.  برنامه »حرفه اي شو« به تهيه كنندگي 

عليرضا سپهرين به زودي از شبكه آموزش سيما پخش مي شود.

88498436سرويس فرهنگي

 آيا كسي هست 
آتش به اختيارها را ياري كند؟!

   معصومه طاهري
اسلام ديني اجتماعي است كه فعاليت هاي اجتماعي 
را به نسبت فردي بيشتر بها مي دهد؛ چنانچه حتي 
براي فعاليت هاي فرهنگي جمعي هم راهكارهاي 
مختلفي ارائه كرده است؛ موضوعاتي چون خمس، 
زكات، انفاق و وقف كه خ��واه ناخواه درگير موضوع 
فرهنگي در قالب ديني هستند از اين دست به شمار 
مي آيند. در اين راس��تا بيش از 50 سازمان و ارگان 
مستقيم و غيرمس��تقيم درگير انجام فعاليت هاي 
فرهنگي هستند با اين وجود فعاليت هايشان ديده 
نمي شود و چندان براي عموم ملموس نيست؟! اما چرا 
با وجود اين سازمان هاي بزرگ كه بيلان هاي كاري 
آنها دهان پركن است باز هم آتش به اختيارها هستند 

كه نيازهاي فرهنگي جامعه را دنبال مي كنند؟
امسال در نمايشگاه بين المللي كتاب در بين غرفه هاي 
كتاب، با كارهاي زيبايي از يك طراح آشنا شدم. از او 
پرسيدم چرا اين تصويرسازي هاي زيبا و هنرمندانه 
با رنگ و بوي ارزش��ي در فضاي مجازي كه تش��نه 
نگاه اسلامي است وجود ندارد؟ بهتر نيست چنين 
آثاري را به غير از چاپ كتاب كه شايد زياد هم ديده 
نشود در فضاي مجازي نشر بدهيد؟! آن تصويرگر 
جوان گفت: »اتفاقاً من تصويرسازي هاي زيادي با 
مفاهيم مختلف قرآني و فرهنگي براي سازمان اوقاف 
داشته ام اما متأسفانه اين سازمان تصويرسازي هاي 
من را فقط به صورت كتابچه چاپ مي كند و در نگاه 
آنها انتشار مجازي مطرح نبوده است و دنبال اين كار 
هم نيستند.« اينجا بود كه آه از نهادم برخاست. مردم 
اموالشان را وقف مي كنند تا به جامعه در راه اسلام 
سودي رسانند، اما گاه نگاه بسته و محدودي كه تنها 
بيلان كاري برايش اهمي��ت دارد، تيراژ مكتوب را 
ملاك قرار مي دهد؛ در حالي كه هرچند چاپ كتاب 
اتفاق خوبي است اما زمان شناسي و مخاطب شناسي 
هم در نشر آثار اهميت دارد آن هم در شرايط كنوني 
كه فضاي مجازي گس��تردگي زيادي دارد و سهم 

بيشتر زندگي ما را به خود اختصاص داده است. 
و اينجا باز آتش به اختيارها هستند كه آستين همت 
بالا مي زنند و بدون هيچ چشمداش��تي با هزينه 
خودشان بدون هيچ حمايتي خلأ مديران فرهنگي 
را در جامعه پر مي كنند. سؤال اينجاست چرا وقتي 
بودجه و توان فرهنگي وج��ود دارد نگاه ها محدود 
اس��ت؟! البته در برخورد منصفانه بايد گفت اين 
مسئله تنها به سازمان اوقاف ختم نمي شود؛ ساير 
ارگان ها و حتي رسانه ها هم در انتشار فعاليت هاي 
فرهنگي به خصوص فعاليت هاي آتش به اختيارها 
وظيفه دارن��د. چندي پيش در اي��ام فاطميه يك 
مجموعه فرهنگي تصويرس��ازي زيبايي را از فضه 
شاگرد حضرت زهرا)س( براي اولين بار در فضاي 
مجازي منتش��ر كرد اما از آنجا ك��ه اين مجموعه 
فرهنگي، وابستگي سياسي و سازماني به رسانه هاي 
مجازي موجود نداش��ت كارش ديده نشد و عملًا 
در نش��ر ناموفق بودند، زيرا از سوي هيچ حوزه اي 
حمايت نش��دند. يادم��ان نرود وقف تنه��ا به اين 
نيس��ت كه مالي را وقف كني��م. گاهي همت يك 
آتش به اختيار را بايد نش��ر داد و ياري كرد تا زمين 
نخورد و بتواند از توان و ظرفيت خود براي فعاليت 
فرهنگي اس��تفاده كامل ببرد. آن زمان كه تقريباً 
ارگان ها و سازمان ها هنوز با فضاي مجازي قهر بودند 
همين آتش به اختيارها با دست خالي و همت بلند 
در فضاي مجازي عكس نوشته توليد مي كردند اما 
حالا كه بسياري از سازمان ها، بودجه هاي هنگفتي 
براي توليد عكس نوشته و امثالهم كنار گذاشته اند 
حاضر به كار با آتش به اختيارهايي كه سليقه مردم 
را به اين فضا كشيده اند نيستند. معمولاً بسياري 
از ارگان ها يا با سربازان گرافيست  به شكل رايگان 
بيلان كاري شان در فضاي مجازي را پر مي كنند يا 
با سفارش به شركت هاي سكولار فعاليت فرهنگي 
دارند و حمايت از آتش به اختيارها در بيلان كاري 
اين ارگان ها جايي ندارد زيرا آنچه بايد ديده شود 
آرم و نش��ان آن ارگان اس��ت نه آينده فرهنگي و 
مذهبي يك جامعه. فيلم »كت��اب قانون« نمونه 
خوبي در اين باره اس��ت. فيلم خوش ساخت و زيبا 
و البته پرهزينه درباره زندگي يك تازه مسلمان در 
ايران كه به يك سكولار نامقيد سپرده شد. جدا از 
محتواي فيلم كه ايرانيان را خرافاتي و عقب مانده 
به تصوير مي كش��يد انتش��ار كليپي از بازيگر زن 
اين فيلم كه درباره پش��ت صحنه و عقايد واقعي 
عوامل س��ازنده صحبت كرده بود نشان مي داد نه 
مديريتي در فعاليت هاي فرهنگي وجود دارد و نه 
سياستي. گاهي مديران به ظاهر مذهبي حتي با 
كارهاي فرهنگي شان سر تفنگ خود را به سمت 
آتش به اختيارها گرفته اند تا آنها را از ميدان انقلاب 
بيرون كنند اما آيا كسي هست كه امر به معروف كند 

يا آتش به اختيارهاي جوان را ياري برساند؟!

خاطرات واقعي يك نجات يافته 
از بهائيت در »سايه شوم«

»سايه شوم« خاطرات يك دختر بهايي بازگشته 
به اسلام است. نويسنده در اين اثر با نثري روان و 
مؤثر از ماجراهاي همزيستي با بهائيان مي گويد. 
به گزارش فارس، در اين كتاب  رفتار و مناس��ك 
فرقه بهائيت به نقد كش��يده می ش��ود  و درباره 
سلطه جويي فرقه اي آنها مي نويسد.  اين داستان 
نوشته مهناز رئوفي اس��ت كه خود در خانواده اي 
بهايي به دنيا آمده و پس از سال ها تحقيق به نتيجه 
رسيده كه بهائيت فقط يك تشكيلات سياسي و 
فرقه اي منحرف است. انتش��ارات عهد مانا، سايه 
ش��وم، نوش��ته مهناز رئوفي را در ۳00 صفحه با 

آراست و ويراستي شكيل منتشر كرده است.

ب�ه نظ�ر مي رس�د دوران 
فرم گرايي تئاتر س�ير نزولي 
پيدا كرده و ديگر كمتر شاهد 
نمايش هايي خواهيم بود كه 
فرم را بر محتوا غلبه مي دهند


